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   جواد محرمي
 رئيس سازمان سينمايي كشور با وجود اينكه نزديك به 40سال 
س�ابقه فعاليت در عرصه كلان فرهنگي كش�ور دارد، شرايط 
فرهنگي كش�ور را در اين مدت درحال درج�ا زدن مي داند و 
البته از برنامه و چشم انداز 10 ساله سينمايي هم سخن مي گويد. 
محمد مهدي حیدريان در حال��ي در تازه ترين گفت و گوي خود با 
يكي از نشريات از طراحي چشم انداز 10 ساله براي سینماي كشور 
س��خن مي گويد كه اساساً پس از نزديك به يك س��ال از روي كار 
آمدن، هنوز برنامه عملیاتي مشخصي براي اداره امور سینما ارائه 
نكرده اس��ت و همچنان نوع مديريتش بر مح��ور مصاحبه و حرف 
مي چرخد. حیدريان سال گذش��ته نیز در اولین اظهار  نظرش پس 
از روي كار آمدن از لزوم تحول ساختاري و سیستمي سخن گفته 
بود، اما اين اصطلاح را نیز در حد هم��ان حرف رها كرد. حیدريان 
در حالي مدعي است كه براي سینماي كشور چشم انداز 10 ساله و 
برنامه اجرايي پنج ساله در نظر دارد كه از ابتداي انقلاب اسلامي در 
حوزه فرهنگي حضور داشته و مديريت كرده است، او بر اين اذعان 
دارد كه وضعیت فرهنگي حال حاضر كشور تفاوتي با ابتداي انقلاب 
نكرده و پیشرفتي حاصل نشده است. حیدريان در پاسخ به اين سؤال 
كه مخاطب جهاني نه ما را مي بیند و نه ما را مي شناسد، نه سهمي از 
بازار براي ما كنار مي گذارد، پاسخ مي دهد: »ببینید ما سعي كرديم 
اين مسائلي را كه مطرح مي كنید، خودمان تا حدي برطرف كنیم 
و اين ايراد به خودمان وارد نش��ود تا بگويند شما كه بلد بوديد اين 
روضه ها را بخوانید پس چرا وضع تان اين است،بنابراين تلاش كرديم 

يك برنامه جامع براي سینما بنويسیم.«

او در پاسخ به اين پرس��ش كه اگر بخواهیم بي تعارف بگويیم بايد 
اعتراف كنیم سازمان سینمايي فعلي انگار بناست با يكسري مدير 
همیشگي به كارش ادامه بدهد، مي گويد: »من هیچ وقت از سینما 
جدا نشدم، بلكه در آن مدتي هم كه مستقیم درگیر سینما نبودم، به 

طور عملیاتي تر در سینما مشغول بودم!«
پاسخ هاي حیدريان درباره دو بخش ملي و بین المللي فجر هم نشان 
مي دهد كه نبايد به اثربخشي فجر در معادلات فرهنگي زياد امیدوار 
بود. رشد رتبه بخش بین الملل در جهان حداقلي ترين افقي است 
كه مي تواند ترسیم ش��ود، تفكیك اين دو بخش بار مالي عظیمي 
ايجاد كرده است و برخلاف جشنواره هاي معتبر جهان بدون ايده و 
فكر مركزي خاصي برگزار مي شود. حیدريان از هر دري گفت جز 
بودجه هاي نجومي و بي سابقه اي كه در دوره مشاورت و معاونت وي 
بروز و ظهور يافته است؛ ريخت و پاش هايي كه در سال هاي موسوم 
به اقتصاد مقاومتي انجام شده و رشد عجیب و غیرمنطقي را نشان 

مي دهد، آن هم بدون هیچ راهبرد و خروجي مؤثري. 

سكوت رئيس سازمان سينمايي در ريخت و پاش هاي سينمايي 5 سال اخير

از حيدريان آبي براي سينماي ايران گرم نمي شود

دليل حذف اصفهاني از تيتراژ سريال »هاتف«
محمد اصفهاني ك��ه قرار بود تیتراژ 
س��ريال محرم��ي »هات��ف« را به 
كارگرداني داريوش ياري بخواند، به 

دلايلي از تیتراژ خط خورد. 
پیش از اين با اعلام نعمت چگیني، 
تهیه كننده س��ريال »هاتف« قرار 
بود تا تیتراژ اين س��ريال را محمد 
اصفهاني بخواند، اما تا كنون كه يك هفته از پخش اين س��ريال 
مي گذرد، نه تنها مخاطب صداي اصفهاني را نش��نیده اس��ت، 
بلكه نام او بعد از قس��مت اول از تیتراژ ابتدا و انتهاي اين سريال 
حذف شده است. همچنین تنها نام چندين ترانه سرا كه قرار بود 
اصفهاني بخشي از آثارشان را براي تیتراژ »هاتف« بخواند، هنوز 
در تیتراژ پاياني ديده مي شود. حسین منزوي، علامه طباطبايي، 
آيت الله كمپاني و عمان ساماني از اين ترانه سرايان بودند. نعمت 
چگیني، تهیه كننده اين سريال درباره اين موضوع گفت: مواردي 

پیش آمد كه نتوانستیم در خدمت او باشیم. 
      

 انتقاد بازيگر »مختارنامه« 
از فاميل بازي در سينما

ابراهیم آبادي، بازيگر پیشكس��وت 
سینما و تلويزيون از رواج فامیل بازي 
و به حاشیه رفتن بازيگران اصیل و 
قديمي و نقش ندادن به اين بازيگران 

انتقاد كرد. 
بازيگر س��ريال »مختارنامه« گفت: 
اين روزها تهیه كنندگان دخترخاله 
و پسرخاله خود را براي بازي در آثار به فیلم ها مي آورند و جايي 
براي ما نمانده است. س��ینما كاملًا فامیل بازي شده است و همه 
بر اس��اس روابط بازيگر مي ش��وند. اكثر آثار به اين صورت شده 
كه دو، س��ه چهره مع��روف در كار بازي مي كنند و براي س��اير 
نقش ها خانواده تهیه كنن��ده حضور خواهند ياف��ت. اين وضع 
بسیار ناراحت كننده و دلخراش است. من نمي دانم چرا وضعیت 
بازيگري ما به اينجا رسیده اس��ت. وي درخصوص فعالیت هاي 
خود در عرصه بازيگري گف��ت: در حال حاضر هیچ پیش��نهاد 
تصويري و سینمايي به من نمي شود. چندين تئاتر كار كردم ،اما 

خیلي وقت است كه از حوزه تصوير فاصله گرفته ام. 
      

ساخت مستند رضا خان
مهدي فارس��ي، كارگ��ردان عرصه 
مستند از ساخت مجموعه مستندي 

با عنوان »رضاخان« خبر داد. 
فارسي با اشاره به ساخت مجموعه 
مستند »رضاخان« گفت: با همكاري 
حوزه هنري مستند بلند »خاطرات 
خانه متروك« را ب��ا موضوع وقايع 
جنگ جهاني اول در ايران س��اختیم كه در همان زمان به اين 
نتیجه رسیديم با پازلي رو به رو هستیم كه اين وقايع، تنها بخشي 
از اتفاقات است و براي كامل كردن آن بايد تا زمان پیروزي انقلاب 
اس��لامي در ايران جلو بیايیم و با توجه ب��ه اين موضوع تصمیم 
گرفتیم در مورد دوران پهلوي اول هم اث��ري را تولید كنیم. بر 
همین اساس درباره فرم ساخت اين مستند، بحث و بررسي هايي 
انجام داديم و به اين نتیجه رسیديم، اثري تلويزيوني يا سینمايي 

را جلوي دوربین ببريم. 
اين مستندساز در ادامه گفت: جنبه هاي اجتماعي دوران پهلوي 
اول براي ما بسیار مهم بود و به همین علت تصمیم به آوردن اين 
قسمت از تاريخ در مجموعه مستند »رضاخان« گرفتیم. البته 
در مسیر تولید اين فیلم از راهنمايي هاي سیروس سعدونديان 
كه 40 سال سابقه فعالیت در حوزه تاريخ معاصر دارد و تخصص 
اصلي او بررسي دوران قاجار و پهلوي اول است، استفاده كرديم. 

      
 پاسخ حسن روح الامين 

به تهديد سپاه از سوی ترامپ
در واكنش به »تروريست« خواندن 
سپاه پاس��داران انقلاب اسلامي و 
تحري��م  اعم��ال  ب��ه  تهدي��د 
رئیس جمه��ور امري��كا، حس��ن 
روح الامین آخرين اثر هنري خود 
را به اين موض��وع اختصاص داد. 
دونال��د ترام��پ، رئیس جمه��ور 
ايالات متحده امريكا طي س��خنراني اهانت آمیزي كه در روز 
جمعه ايراد كرد، پس از وارد كردن اته��ام واهي »حمايت از 
تروريسم« به سپاه پاسداران انقلاب اسلامي اين نهاد را تهديد 
به اعمال تحريم هاي شديد كرد. حسن روح الامین از هنرمندان 
متعهد كشورمان در واكنش به اين سخنان گستاخانه ترامپ، 

اقدام به خلق يك اثر هنري كرد. 
وي با استفاده از تكنیك آبرنگ روي مقوا در قطع A4 اين نقاشي 
ارزشي را كشیده و طبق گفته خودش براي تهیه آن دو روز زمان 

صرف كرده است.

    ديده بان 

    محمدصادق عابديني
مهدي صب�اغ زاده، كارگ�ردان، تهيه كننده 
و پخش كننده قديمي س�ينماي ايران، اين 
روز ها درگير پخش فيلم س�ينمايي »ايتاليا 
ايتاليا« اولين س�اخته س�ينمايي پس�رش 
كاوه صب�اغ زاده اس�ت؛ فيلم�ي ك�ه ج�زو 
آثار تحسين ش�ده جش�نواره فجر به شمار 
م�ي رود، ام�ا در ش�رايطي س�خت در حال 
اكران اس�ت. مه�دي صب�اغ زاده در گفت و 
گو با »جوان« به ش�رايط عجي�ب اكران در 
نيم�ه دوم س�ال پرداخته اس�ت؛ زماني كه 
فيلم ه�اي زي�ادي متقاضي اكران هس�تند 
و ظرفي�ت س�الن هاي س�ينما پ�ر اس�ت. 
اكران هاي سينما در نيمه دوم سال را 

چطور مي بينيد؟
به نظ��رم در ش��ش ماهه دوم س��ال ب��ه دلیل 
فش��ردگي بیش از حدي كه وجود دارد، فشار 
زيادي به فیلم هاي در حال اكران وارد مي شود 
و همین طور به فیلم هايي كه بر پرده هس��تند، 
اضافه مي شود. با اين وضعیت واقعاً اكران ها درب 

و داغان شده است. 
چه شد وضعيت اكران ها به اين شكل 

درآمد؟
همه اش به برنامه ريزي بد شوراي صنفي نمايش 
باز مي گردد، در شش ماه اول طوري عمل كردند 
كه چند پخش كننده راحت فیلمشان را اكران 
كنند و نتیجه اش لطمه اي شد كه به بقیه خورد. 
ش��وراي صنفي حتي نمي تواند مديريتي روي 

اكران ها داشته باشد. 
گفته مي ش�ود كه چيزي مانند مافيا 
در چينش اكران ها دخيل است، اين 

را قبول داريد؟
چیزي به اسم مافیا نداريم، اما اينكه فیلمي را كه 
تازه ساخته شده مي خواهند سريع اكران كنند، 
يك بي عدالتي كامل است نسبت به فیلم هايي 
كه مدت ها منتظر نوبت اكران بودند. مسئولیت 
به وجود آمدن اين بي عدالتي هم شوراي صنفي 

نمايش است.
 نگاه كنید در ش��ش ماهه دوم امسال فقط 42 
فیلم تقاض��اي اكران در گ��روه آزاد را داده اند، 
در حالي ك��ه در نیمه اول هی��چ خبري نبود و 
بعضي از فیلم ها با خی��ال راحت به فروش هاي 

میلیاردي رسیدند. 
مگر وظيفه اصلي شوراي صنفي اين 
نيست كه بر نحوه اكران ها مديريت 

كند؟
ما هم همین را مي گويیم، ولي مي گويند وظیفه 
ما فقط وارد و خ��ارج كردن فیلم ه��ا به اكران 
اس��ت. اگر نمي توانند براي سینما كاري انجام 
دهند، بگذارند خود وزارت ارش��اد و س��ازمان 
سینمايي كاري كند و آقاي حیدريان اين كار 

را انجام دهد. 
به نظرم سازمان سينمايي هم در اين 

ميان بي تقصير نيست!
بل��ه. ارش��اد مي خواه��د خ��ودش را از زير 
فشارس��ینمايي ها بیرون بیاورد، براي همین 
س��ینما را رها كرده اس��ت، چند فیلم مانند 
»خان��ه دختر« رفع توقیف ش��دند، س��ريع 
مي خواهند آنها را اك��ران كنند، درحالي كه 
بسیاري از فیلم هاي خوب، مدت ها است در 

صف اكران بوده اند. 
چرا ارشاد سينما را رها كرده است؟

وزارت ارش��اد مثل دولت عمل مي كند؛ يعني 
تا زماني كه يك كارخانه منافع داش��ته باشد، 
مديريتش را دولت در دست خودش نگه مي دارد 
و زماني كه ورشكس��ته و ضرر ده ش��د، آن را به 
بخش خصوصي واگذار مي كند تا مسئولیتش 

بر گردن ديگران بیفتد.
 من با توجه به س��وابقي كه از آق��اي حیدريان 
مي شناسم، انتظار دارم بنش��یند براي سینما 
برنامه ريزي كند و آن را به سمت درستي هدايت 
كند. الان دست پخش كننده ها را بسته اند. اگر 
پخش كننده نتواند كاري كند پ��س چرا اصلًا 
پخش كننده داش��ته باش��یم؟ هر كس هر طور 

دلش خواست برود فیلمش را اكران كند!
دول�ت ك�ه هميش�ه ش�عار حمايت 
از س�ينما را داده، اي�ن ش�عار با نوع 

عملكردش تناقض دارد!
چه كمكي؟! ك��دام يك از بخش ه��اي دولتي 
دارند به س��ینما كمك مي كنند؟ ش��هرداري 
اين همه امكانات دارد، ول��ي بیلبوردهايش را 
براي تبلیغ در اختیار س��ینما ق��رار نمي دهد. 
در مقابل اين وضع من ش��نیده ام براي يكي از 
فیلم هاي سینمايي قرارداد 700 میلیون توماني 

تبلیغات بسته شده است، اين پول يعني اگر فیلم 
1/5میلیارد تومان هم بفروشد، همه پول را بايد 

براي هزينه تبلیغ بدهد! 
ش�ايد اين فيل�م با حماي�ت خاصي 
ساخته ش�ده و حتي قبل از اكران به 
س�ود رس�يده و نيازي به رسيدن به 

فروش نداشته باشد!
 وقتي برنامه ريزي و نظارتي وجود نداشته باشد، 
كنترل از دست ارشاد خارج مي شود و بالاخره 
جايي كه نظارت وجود نداشته باشد، فساد هم 
به وجود مي آيد. اين مشكل هم تنها در سینما 
نیست، مگر ش��خصي را بازداشت نكرده اند كه 
چند هزار میلی��ارد از بانك ه��ا وام گرفته بود؟ 
كسي از آن بانك پرس��یده به چه حسابي به آن 

شخص اين همه وام داده اي؟
اين وضعي�ت قطع�اً به ض�رر بخش 
خصوصي اس�ت كه در س�ينما فعال 
اس�ت و با بي برنامگي ای كه به وجود 
آمده باعث ضرر مالي بخش خصوصي 

مي شود!
در كش��ورما چارچوب هايي ب��راي فعالیت 
سینما قرار داده شده است. وقتي فیلمساز يا 
پخش كننده فیلم كه از چندين كانال و فیلتر 
عبور كرده تا مجوز بگیرد، در اين چارچوب ها 
فعالیت مي كند، بايد از آن حمايت هم شود. 
ولي مي بینیم هرجا مي خواهند شعار دهند، 
پاي بخش خصوصي ب��ه میان مي آيد، مثل 
»حمايت از بخش خصوصي« و فعال »كردن 
بخش خصوصي« اما هرجا ك��ه پاي منافع 
در میان اس��ت، بخش دولتي آنجا اس��ت! 
س��هم بخش خصوصي همیشه همان شعار 

بوده است.
به فشردگي ای اشاره كرديد كه براي 
اكران وجود دارد، اين وضعيت چطور 

به وجود آمده است؟
الان مي گويند هر فیلمي توانست با 10 سینما 
قرارداد اكران ببندد بیايد و در گروه آزاد اكران 
بگیرد. جالب است سراغ هر سالن سینمايي هم 
كه مي رويم، مي گويند چند قرارداد اكران داريم. 
براي فیلم »هاري« آقاي انصاري چند ماه است 
تلاش كرده ايم كه به اكران برسد و نشده است. 

با اين شرايط هر فيلمي هم كه اكران 
شود، به مشكل مي خورد و نمي تواند 

فروش خوبي داشته باشد!
در سینما همه به دنبال منفعت هستند، ما يك 
خانواده هستیم، ولي با اين شرايط مي خواهند 
ما را به جان هم بیندازند. م��ا كه نمي توانیم رو 
در روي يكديگر قرار بگیريم و هر روز همديگر 

را كتك بزنیم. 
اين وسط وزارت ارشاد بايد مثل قاضي عمل كند 
و ببیند چه اتفاقي افتاده و مس��ائل را حل كند. 
الان طوري شده كه سه دفتر پخش فیلم همه 
اكران ها را در دست دارند و باقي پخش كننده ها 
كه اتفاقاً دارند حرفه اي كار مي كنند و دفاترشان 
فعال است، فرصت اكران فیلمشان را به دست 
نمي آورند. اين كار ناشي از نبود نظارت است. آنها 

حتي نمي آيند فعالیت دفاتر ما را ببینند.

 انتقاد شديد تهيه كننده »ايتاليا ايتاليا« 
از وضعيت فيلم سوزي در اكران سينماها در گفت وگو با »جوان«

دولت، سينما را مانند كارخانه ورشكسته 
واگذار كرده  است

حكمت 151

براى هر كس س��رانجامى است، 

شیرين يا تلخ.

    جواد محرمي 
 مراس�م پاسداش�ت نواه�اي خاطره انگي�ز عاش�ورايي 
سيدالش�هدا  آس�تان  پيرغلام�ان  تجديد خاط�ره  و 
در  محتش�م«  نس�ل  »از  عن�وان  ب�ا  گذش�ته  روز 
نخلس�تان س�ازمان هن�ري رس�انه اي اوج برگ�زار ش�د. 
حجت الاسلام سیدحسین مؤمني كه يكي از سخنرانان اين مراسم 
بود در صحبت هايش گفت: امام حسین)ع( مربوط به نسل خاص 
يا زمان خاصي نیست. اين يك جريان، فرهنگ و سیر است و بايد 
به آن توجه داشت. سیدالشهدا عامل نجات ماست. اهل بیت )ع( از 
ما نوكري و غلامي نمي خواهند و اين درست است، اما اين مايیم 
كه به اهل بیت )ع( نیاز داريم و از آنان مي خواهیم كه ما را به غلامي 
بپذيرند. او ادامه داد: در غلامي اهل بیت )ع(، جبرئیل سبقت گرفته 
است. جبرئیل به اسرافیل گفت من مقربم و حامل وحي و اسرافیل 
گفت من صاحب صورم. به اين دو گفتند اهل بیت )ع( از بهترين 
بندگان ما هستند. در همین جا بود كه جبرئیل سبقت گرفت و به 

نخستین خدمتگزار اهل بیت )ع( تبديل شد. قوه خیال اگر تقويت 
شود، جهل و ناداني تقويت  و در عین حال عقل ضعیف مي شود. 
براي جلوگیري از تقويت جهل و ناداني بايد به امام حس��ین)ع( 
متوسل ش��د. مؤمني تأكید كرد: امام حس��ین)ع( مصباح است. 
مصباح به مفهوم نور مطلق است. در يكي از سخنراني هاي مقام 
معظم رهبري ايش��ان فرمودند: كربلا شامل س��ه بخش است؛ 
عقلانیت، حماسه و عزت، عاطفه و عشق. اگر كسي بدبخت باشد 
و به حرم امام حسین)ع(برود، خوش��بخت بیرون مي آيد. امكان 
ندارد كسي بدون معرفت بر امام حسین)ع( گريه كند. اين گريه 
نشان قبولي طاعات است. گريه بر امام حسین)ع( گناه كبیره پاك 
مي كند. اين مدرس حوزه در پاي��ان صحبت هايش گفت: تقاضا 
مي كنم به بحث روضه بیشتر دامن زده شود. مملكت ما در حال 
حاضر بیش از هر چیز به روضه نی��از دارد. فرزند رحیم منزوي از 
شاعران و مداحان اهل بیت، سخنران بعدي اين مراسم بود. منزوي 
كه سربند مشكي به سر بسته بود، درباره سنت بستن اين سربند 
گفت: اين سربند در اردبیل مرسوم است و هدف اين سربند اين 
است كه مي خواهند بگويند سیاه به تن كردن با تعقل است و اين 
عزاداري با تعقل انجام مي شود. حسام الدين سراج هم كه در اين 
مراس��م حضور داش��ت با حضور روي صحنه تنها چند بیت را با 
موضوع حماسه كربلا دكلمه كرد. در ادامه از حاج يونس حبیبي، 
ذاكر اهل بیت و جانباز هشت سال دفاع مقدس تقدير شد. مصطفي 
ناظم يكي ديگر از پیرغلاماني بود كه در اين مراسم دقايقي سخن 
گفت و خاطره هايي از مراسم عزاداري امام حسین)ع( بیان كرد. در 

انتهاي اين برنامه قطعه سید باقر در قالب يك كلیپ پخش شد. 

رونمايي از قطعات عاشورايي در سازمان اوج انجام شد

 103  اثر فرهنگي-  تاريخي ارمنستان پاسداشت نواهاي عاشورايي و تجديد خاطره پيرغلامان
در موزه ملي به نمايش درمي آيد

ب�ا گش�ايش نمايش�گاه »ارمنس�تان و اي�ران: خاط�ره ي�ك س�رزمين« 
103  اث�ر فرهنگي -تاريخ�ي ارمنس�تان در م�وزه مل�ي به نماي�ش درمي آي�د.

جبرئیل نوكنده، مدير موزه ملي ايران در باره »ارمنستان و ايران: خاطره يك سرزمین« 
گفت: »از يك سال قبل اقدامات لازم براي برگزاري اين نمايشگاه را با همكاري ارمنستان 
و حمايت ويژه سفیر ارمنستان در ايران آغاز كرديم. در اين نمايشگاه كه روز سه شنبه 25 
مهر 96 با حضور آرمن امیريان، وزير فرهنگ جمهوري ارمنستان و علي اصغر مونسان، 
معاون رئیس جمهوري و رئیس س��ازمان میراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري 
افتتاح مي شود، 103 اثر از جمهوري ارمنستان از دوره پیش از میلاد تا دوره اورارتو در اين 
نمايشگاه به نمايش در مي آيد، ما نیز تلاش كرديم 200 اثر از موزه ملي ايران را كه قرابت 
و نزديكي بیشتري به آثار موزه تاريخ ارمنستان دارند، انتخاب كنیم. اين آثار گاهي حتي 

آن قدر به هم شباهت دارند كه تمايز قائل شدن بین آنها بسیار سخت است.«
او با بیان اينكه اين نمايشگاه تا 27 دي برپاست، افزود: »علاقه مندان در اين بازه زماني در 
طول تمام ساعات كاري موزه ملي ايران مي توانند از اين نمايشگاه بازديد كنند. علاوه بر اين 
نمايشگاه نشست هاي تخصصي با موضوع نمايشگاه برگزار مي شود، همچنین شب فرهنگي 
ارمنستان نیز در موزه ملي برگزار مي شود.« نوكنده با اشاره به اينكه در طول 80 سال فعالیت 
موزه ملي ايران فقط چهار اثر از كشورهاي ديگر در موزه ملي به نمايش درآمده است، گفت: 
»اين نمايشگاه فرصتي تاريخي براي موزه اس��ت، زيرا 103 شيء تاريخي از ارمنستان به 
مدت سه ماه در آن به نمايش درمي آيد.« مدير موزه ملي ايران از برگزاري نمايشگاه هايي از 
آثار تاريخي موزه كیان جو كره جنوبي از 13 آبان و نمايشگاه لوور از 15 اسفند 96 خبر داد و 
تصريح كرد: »روند برگزاري اين نمايشگاه هاي خارجي در موزه ملي ادامه خواهد داشت و در 

حال مذاكره با ساير كشورها براي برگزاري چنین نمايشگاه هاي مشتركي هستیم. «

    میراث

    وحيد مهري
محمد صادق دهنادي، نويسنده س�ابق روزنامه جوان 
و دان�ش آموخت�ه مديري�ت رس�انه اس�ت. وي علاوه 
ب�ر تدريس در دانش�گاه، چند ماهي اس�ت كه رس�اله 
دكتري خود را با عن�وان »طراحي مدل ب�راي آموزش 
كودكان در تلويزيون با رويكرد علوم شناختي« آماده 
دفاع مي كند. با توجه به ض�رورت ارزيابي فعاليت هاي 
رسانه ملي در حوزه كودك با ايش�ان گفت وگو كرديم. 
با توجه به رش�د رس�انه هاي اجتماع�ي چرا از 
اهميت تلويزيون براي كودكان كاس�ته ش�ده 

است؟
كودكان و نوس��وادان گرچه اي��ن روزها مانن��د بزرگ ترها 
مشغول بازي با تبلت و موبايل هوشمند هستند، اما به دلیل 
بهره مندنبودن از س��واد و محدوديت هايي ك��ه هنوز براي 
بازي هاي موبايلي وجود دارد و از س��وي ديگربا وجود اينكه  
آگاهي به تدريجى در مورد سواد و مصرف رسانه اي به والدين 
رس��یده، آنها هنوز مشتري رس��انه هاي اجتماعي نیستند، 
بنابر اين مي توان گفت هنوز اولین رسانه مرتبط با كودكان 
تلويزيون است و اين رجحان تا مدت ها ادامه خواهد داشت. 

مهم ترين ضعف هاي تلويزيون در حوزه كودك 
چيست؟

 گرچه ما در شبكه 2 هنوز هم برخي كارهاي كودك جذاب 
و خوب را مي بینیم كه آن هم میراث گذش��ته است، اما در 
كانال هاى پويا و نهال هی��چ اتفاق قابل توجه��ي به جز پر 
كردن جدول برنامه نمي افتد. فهم اين مسئله سواد زيادي 
نمي خواهد. شما اگر فرزنداني داش��ته باشید و نخواهید از 
شبكه هاي جذاب كارتوني ماهواره استفاده كنید، به راحتي 
در مي يابید، وضعیت تلويزيون كودك ما حتي با دوره صدا 
و سیماي دهه 60 و 70 هم قابل مقايسه نیست. امروز زرق و 
برق شبكه هاي ما بالاست، اما وضع آن دوره به لحاظ كیفي 
)به نس��بت امكانات آن روزگار( بهتر و به روزتر از اين وضع 
بود. بسیاري از بازيگران درجه يك و كارگردان تراز اول ما از 
برنامه هاي كودك و نوجوان به دنیاي سینما معرفي شدند. 
در سال هاي دهه 60 و 70 بالاترين فروش فیلم سینمايي 
مربوط به كارهايي بود كه سرقفلي اش به نام صدا و سیما بود. 
امروز هیچ آدم صاحب سبكي به كار گرفته نمي شود و هیچ 

جريان خوبي راه نمي افتد. 
مش�خص اس�ت كه كيفيت كار ما با شبكه ها و 

كمپاني هاي مشابه خارجي تفاوت دارد. 

مسئله اين نیس��ت. آن روزها  
كه اي��رج طهماس��ب و حمید 
جبل��ي س��راغ س��اختن كلاه 
قرمزي رفتند و زماني كه خانم 
برومند قصه هاي تا به تا را خلق 
مي كرد؛كارتن ه��اي ويدئويي 
جذاب غربي وجود داشت، اما 
بچه هاي تلويزيون ايده جذب مخاطب داش��تند و موفق هم 
مي ش��دند. همین س��ه س��ال پیش در بخش خصوصي يك 
عروسك به نام جناب خان معرفي شد كه دو سال شبكه نسیم 
را قبضه كرده بود. اين سؤال نابجايي نیست كه چرا اين اتفاقات 
ديگر در صدا و سیما كمتر مي افتد و بزرگان برنامه ساز حوزه 
كودك چرا حاضر به فعالیت با شبكه پويا و امثال آن نیستند و 
بالعكس. الان سال هاست كل سازمان برنامه سازي كودك ما 
از عموپورنگ و شكرستان فراتر نمي رود و اين بن بست ادامه 
دارد، يك امیدي وجود داشت كه با آمدن آقاي علي عسكري 
و میرباقري به رسانه ملي اين بخش راكد تحول پیدا كند، اما 

ظاهراً وضعیت قبلي تثبیت هم شده است. 
در مورد مس�ئله روزآم�دي عمده مس�ائل ما 

فناوري است يا چيز ديگر؟
 در همه جاي دنیا شبكه هاي كودك معمولاً اگر تولید كننده 
همه محصولات خودشان باشند، برابر سیاست هايشان دوبله 
و پخش دارند. روزآمدي يعني اينكه شما بتوانید كار وارداتي 
را هم در زمان مناس��بي در رقابت با شبكه هاي مشابه ارائه 
كنید. من مطلقاً درباره اينكه چرا فلان محصول والت ديزني 
خريداري و پخش مي شود، بحثي نمي كنم، اما مي پرسم اگر 
قرار است چیزي پخش شود، چرا يك سال يا دو سال بعد از 
همه دنیا؟چرا دوبله هاي بخش خصوصي اينقدر جذاب تر از 
دوبله هاي تلويزيون خودمان است؟ به طور مثال الان سريال 
كارتوني كارآگاه گجت را روي آنتن فرستاده اند. مهم ترين 
رقیب نهال يعني ش��بكه كارتوني GEM همین سريال را 

يك سال پخش كرده است. 
مشكل اساسي از نظر شما چيست؟

به نظرم ب��ه خصوص در ش��بكه پويا ش��اهد بي توجهي به علم 
هستیم، شنیدم كانون هاي انديشه ورزي شبكه ها در حال تشكیل 
است، اما باز در همین كانون ها شما اثري از دانش مديريت رسانه 
نمي بینید. دانش شناخت شناسي كودك با مديريت مبتني بر 
ادبیات داستاني يكسان نیست. مشكل اساسي تلويزيون در بخش 

كودك، مسئله مهم مديريت است.

گفت وگوي »جوان« با كارشناس فرهنگ و رسانه و رئيس فرهنگسراي معرفت

پويا و نهال تنگه احد رسانه ملي هستند


